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 الاستعارة فن وكلام العرب في  مام علي لإكلام ابين   في كتابه )الطراز( العلوييحيى موازنة 

 ( نقديةدراسة )

Al-Alawi Yahya 's Balance in his Book "Al Teraz" between the Words 

of Imam Ali and the Words of the Arabs in Art of Metaphor: A 

Critical Study 

 حسن موسى كاظم الرويعي

 ظم المصلاويأ. د. علي كا 

 قسم اللغة العربية  -كلية التربية للعلوم الإنسانية  -جامعة كربلاء المقدسة  

 حث/ب ال ملخص

ولا سوووي ما في الدراسووواد التقليدية   ؛يأخذ موضوووول الموازنة أّميكة كبيرة في الدراسووواد ال قدية

القديمة؛ لأن ها تكشو  بشوك و واضون عن االياد التي كان يعتمدّا القدماء في محاكمة ال صوو  

فإن ا سوو جد كثيرام م ها   ،لو قارب اّا مع الدراسوواد ال قدية الحديثةوكثير من تلك االياد    ,ونقدّا

متشووووابهوام م ا لم نقو  متطوابقوام مع موا كوان يعمود  القودمواء ، ومن ّ وا توأتي الأّميوة في دراسووووة تلوك 

 وتكاملهم المعرفي.  ال قاد القدماءال صو  بوصفها تراثام شاّدام على وعي 

لموازنة ع د العلوي في دراسوووته ل صوووو  أمير آلية ل  بوصوووفها  الاسوووتعارةدرسووو ا  لقد  

مع نصوو  العرب الأخر,, وقد انتهى العلوي ملى القول بأفلولية   المؤم ين علي بن أبي طالب

معتمودام في  على كو   الكلام موا خلا كلام ت تعوالى وكلام نبيوه الأكرم محمود كلام أمير المؤم ين

 .الاستعارةأّمها  لك على آلياد نقدية من 

 فن الاسووتعارةعن الأمثلة التي اسووتشووهد بها العلوي في ملوومار    البحثوسوو ركز الحديث في ّذا  

وّا ون ز   م هوا من كلام الإموام علي   , وموا جواءد بوه العرب, وموا عوابوه من أشوووويواء لم يتوخهوا قواملو

 . كلامه

Abstract  

Metaphor is a highly significant topic in literary criticism, particularly in 

traditional ancient studies, as it provides clear insight into the mechanisms that the 

ancients used to judge and critique texts. Many of these mechanisms are similar, if not 
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identical, to those used in modern literary criticism. Therefore, studying these texts as 

a heritage witness to the awareness and integration of our ancient critics is important.  

Al-Alawi studied metaphor as a mechanism for Balance in studying the texts of 

Amir Al-Mu’minin Ali bin Abi Talib and other Arab texts. He concluded that the words 

of Amir Al-Mu’minin were superior to all other words except for the words of Allah 

and His Prophet Muhammad, relying on metaphor criticism mechanisms.  

The current study focuses on the examples cited by Al-Alawi in the field of 

metaphor from the words of Imam Ali and those of the Arabs. The study also 

incorporates what Al-Alawi criticized as being not carefully pronounced by its 

speakers; thus, Amir Al-Mu’minin Ali bin Abi Talib’s words were purified from it. 
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